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DELO ČEBELARJA

Kako uporabljam panjski list
Marca je tudi zadnji čas za zamenjavo panjskih listov. Na 

nov panjski list obvezno prepišem naslednje podatke. Če je 
matica iz prejšnjega leta, se zapiše številka, če jo ima, in je 
enaka številki panja. Če je preležena, se zapiše čas, ko je za-
čela zalegati. Matice, ki še nimajo številk, se nato označijo 
na list, označevale se bodo v toplejšem delu aprila. Matice, 
ki so iz vzreje plemenilne postaje in so bile dajane iz kate-
rega koli vzroka, pa imajo številko panja in odrezano eno 
zgornje krilo. Obenem imajo te matice zraven panjskega 
lista še listek, na katerem piše, pod katero številko so regi-
strirane na Kmetijskem inštitutu Slovenije. Iz te evidence 
se vidi njihov rodovnik za trinajst let nazaj. Maticam, ki 
so starejše od leta ali več in imajo številko od vzreje in li-
stek inštituta, bom na nov list zapisal leto rojstva in donos 
medu, pridnost in rojilno razpoloženje za vsa leta, ki so jih 
preživele. To potrebujem za vzrejni material na plemenil-
ni postaji. Matic, ki pridejo v izbor za vzrejo, je med dva in 
štiri odstotke in ne več. Druge podatke bom sproti beležil 
celo leto.

Ljubezen do čebel z medovitimi rastlinami
Marca se zavedam tudi, da moram posaditi vsaj kakšno 

medovito drevo, in to tudi delam, zato predlagam vsakemu 
čebelarju, da za vsako novo družino, ki jo nastavi v čebel-
njak, posadi vsaj deset medovitih dreves. Medu na kolesih, 
s prevažanjem, ni preprosto pridelati, zato poskrbite, da 
bodo v bližini vašega čebelnjaka rastla medovita drevesa. 
Ko se mi mladi čebelar pohvali, da je povečal čebelarstvo za 
neko količino družin, s tem pokaže svoj pohlep po medu. 
Če pa posadi tudi medovite rastline za svoje čebele, se vidi 
njegova ljubezen do čebel in splošnega dobrega ter do nara-
ve. Naša dežela se zarašča z jelšami, brezami in praprotjo. 
Zakaj se ne bi s cvetočimi rastlinami?

Jože Sever – Semič
cebelarstvo.sever@gmail.com

Opozorilo čebelarjem!
Letošnja poraba hrane preko zime je bila relativno 

visoka, zato čebelarjem svetujemo, da ob primernem 
vremenu, ko temperature to dopuščajo, torej pri pri-
bližno +12 °C, nujno preverijo stanje zalog hrane v 
panjih. Če se ugotovi pomanjkanje hrane, je najbolje 
dodati medeni sat z nastrganimi pokrovci iz zaloge ob 
gnezdo. S tekočo hrano lahko začnemo krmiti, ko so 
temperature dovolj visoke, nekje sredi marca, dodaja-
nje pogač lačnim družinam oz. družinam, ki jim v spo-
mladanskem času primanjkuje hrane, odsvetujemo.

Jure Justinek, vodja ONS

Dne 26. 1. 2017 je na Veterinarski fakulteti v Ljubljani po-
tekala 10. seja Sveta za čebelarstvo. Na seji so se člani sveta 
seznanili s podatki glede aktualnega zdravstvenega stanja 
v čebelarstvu.

Osrednji temi seje sta bili obravnava in uskladitev pre-
dlogov za izboljšavo zdravstvenega stanja čebel. Za pripra-
vo nabora predlogov se je sestala posebna delovna skupina, 

ki so jo predlagali člani Sveta na prejšnji, 9. seji. Nabor pre-
dlogov je bil predstavljen članom Sveta, ki so sprejeli nasle-
dnje sklepe:

• Javna svetovalna služba v čebelarstvu bo v spomladan-
skem času izvedla 60 predavanj na temo »Dobra oskr-
ba čebel skozi vse leto«.

• NVI bo v spomladanskem času izvajal izobraževanja z 

Obravnava aktualnega zdravstvenega stanja čebel na seji  
Sveta za čebelarstvo

Panjski list z registriranimi maticami od leta 2003 dalje. Matica, ki je sedaj 
na njem, ima rdečo številko, stara je 4 leta in bo predlagana za vzrejo v letu 
2017. V štirih letih ni rojila in je bila nenapadalna ter z nadpovprečnim 
donosom medu.
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vključenim praktičnim prikazom metod za preverja-
nje napadenosti čebel z varojami ter prikazom pravil-
ne uporabe registriranih zdravil za zdravljenje varoze.

• JSSČ bo v glasilu SČ ponovno objavila obvestilo o nuj-
nosti registracije vseh stojišč v uradne evidence. 

• Na letošnjem 55. mednarodnem kmetijsko-živilskem 
sejmu AGRA (Gornja Radgona, 26.–31. avgust) bo JSSČ 
organizirala javno razpravo na temo »Mentorji za če-
belarje začetnike v čebelarskih društvih«. Na podlagi 
zaključkov razprave bodo pripravljeni navodila o do-
bri praksi delovanja mentorjev v ČD ter nabor njiho-
vega potrebnega znanja.

• JSSČ bo vsem registriranim čebelarjem na začetku maja 
poslala zgibanko z osnovnimi informacijami glede zati-

ranja varoze; vsebino pripravi NVI v sodelovanju z JSSČ. 
V zgibanki bo izpostavljena tudi nujnost skupnega zati-
ranja varoj na posameznem območju v Sloveniji.

• Člani sveta so Ministrstvu za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano RS predlagali tudi, da do letošnje jeseni 
pripravi pravilnik o obveznem zatiranju varoze.

Na seji je bila v nadaljevanju izpostavljena problematika 
reševanja območij s hudo gnilobo. Ob tem so bili podane 
možne rešitve, zaradi česar se bodo v nadaljevanju sestali 
veterinarji NVI in predstavniki Uprave za varno hrano ve-
terinarstvo in varstvo rastlin.

Dr. Peter Kozmus,  
predsednik Sveta za čebelarstvo

Ob peti obletnici izbora najprijaznejše občine čebelam 
je ČZS med tremi finalisti podelila prvo mesto naši občini 
Mežica. Vsekakor smo se zavedali tehtnosti in pomemb-
nosti vsebine, ki je letos v občini Mežica finančno podprla 
čebelarsko dejavnost.

Občinski svet Občine Mežica je na začetku tega leta spre-
jel spremembe in dopolnitve Pravilnika o kmetijstvu prav 
v vsebini, vezani na čebelarstvo. S tem je prvič ustvaril po-
goje, da so se lahko na razpis za občinska sredstva za kme-

tijstvo prijavili tudi 
čebelarji, ki imajo 
registrirane čebel-
njake in so iz obči-
ne Mežica. Ukrepi 
pomoči se nanašajo 
na tehnično pomoč 
in zdravljenje čebel. 
Takšen pristop lo-
kalne pomoči mo-

tivira tudi majhna čebelarstva, da 
svoje čebelnjake registrirajo, in če-
belarje, da ne posegajo po zdravilih 
na črnem trgu. Pomoč na lokalnem 
območju je izjemnega pomena za 
ohranitev razpršenosti čebelnjakov 
in ohranjanje naše avtohtone čebe-
le, kranjske sivke. Lepo bi bilo, če bi 
vse občine v Sloveniji v svoje pra-
vilnike vnesle čebelarjenje in s tem 
omogočile pomoč tudi majhnim 
čebelarstvom. Občina Mežica je že v letu 2013 iz proračun-
ske postavke za naravne nesreče kupila 45 čebeljih družin in 
tako pomagala ohraniti življenje v naših čebelnjakih, ki so 
jih varoje skoraj opustošile.

V središču Mežice imamo od leta 2012 lepo urejeno Če-
belarsko zbirko, zgodovinski prikaz čebelarjenja v Zgornji 
Mežiški dolini. Mežica je dolga leta imela vlogo povezovanja 
koroških čebelarjev, zato morda ni bilo naključje, da je leta 
1991 takratni predsednik ČD Mežica krasil naslovnico Slo-
venskega čebelarja s svojo čebelarsko obleko.

Mesto Mežica je zeleno mesto s številnimi zelenicami, 
prijaznimi do čebel. Lastniki hiš z občutkom za naravo skr-
bijo za svojo okolico, skrb se kaže v zasajenih in negovanih 
sadnih drevesih, pisanih vrtovih in hišah, na katerih se bo-
hotijo cvetlice. Okoliške kmetije pa še vedno krasijo visoko-
debelni sadni sadovnjaki.

Vsi smo veseli tega priznanja, saj se skoraj vsak najde v 
njem. Veseli smo, da je bila tudi občina Črna na Koroškem 
med prejemniki priznanj. To nas navdaja z upanjem, da se 
v našo Mežiško dolino splača vlagati vse napore, da postane 
okoljsko prijazna tudi do ljudi.

Ema Žagar, predsednica 
Komisije za kmetijstvo in članica UO ČD Mežica

Čebelam najprijaznejša občina 2016 – 1. mesto: Občina Mežica

Čebelarska zbirka Mežica
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Priznanje občini Mežica
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Drevored japonskih češenj
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